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Protokół VIII/25 
z VIII Sesji IX Kadencji Rady Gminy Raczki  

odbytej w dniu 20 lutego 2025 r. w godzinach 1000- 1115 
w Sali widowiskowo – koncertowej w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki 

 

Obradom przewodniczył Romuald Kwiatkowski - Przewodniczący Rady Gminy Raczki. 
Radni obecni na sali obrad: 
1. Bucka Agnieszka 
2. Bujno Ewa 
3. Drażba Daniel 
4. Drażba Roman 
5. Faltyn Marcin 
6. Król Jan 
7. Krzykwa Janusz 
8. Kwiatkowski Romuald 
9. Nowikowski Karol 
10. Ostrowski Stanisław 
11. Renowicki Henryk Władysław 
12. Sutuła Antoni 
13.Szyłak Jarosław 
14. Tylman Artur 
15. Więcko Ewa 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki– Pan Piotr Gajda 
Zastępca Wójta – Pan Andrzej Wojnowski 
Sekretarz Gminy – Ewa Konstantynowicz 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Pracownik GBP w Raczkach – Pani Agnieszka Piłat 
Dyrektor GOK w Raczkach – Pani Agnieszka Domalewska 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Mariusz Putra 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Jarosław Szyłak 
przedstawiciele Polskiej Sieci Elektroenergetycznej 
Sołtysi w liczbie 27 osób (w tym 4 radnych gminy) – listy obecności stanowią załączniki nr 2–3 do 
protokołu. 
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram VIII Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy, Zastępcę Wójta, Sekretarza 
Gminy, Skarbnika Gminy, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji, Radcę 
prawnego, Delegatów Podlaskiej Izby Rolniczej, przedstawicieli Polskiej Sieci Elektroenergetycznej, 
Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników Urzędu Gminy i wszystkich przybyłych na Sesję. 
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Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w 
obradach uczestniczy15 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że porządek obrad sesji Radni 
otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 11.02.2025 r. wraz z materiałami do 
poszczególnych punktów.  
Zapytał radnych, czy wnoszą uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 15 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad VII Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad VII Sesji Rady Gminy. 
4. Przedstawienie projektu planowanej inwestycji Polskich Sieci Elektroenergetycznych 

realizowanych w ramach przedsięwzięcia pn.: „Połączenie międzysystemowe między Polską  
a Litwą (Harmony Link) wraz z przyłączeniem Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej”. 

5. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
6. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
7. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii za 2024 r. 
8. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 

awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego za 
2024 r. 

9. Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Raczkach za 2024 r. 
10. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach za 2024 r. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie aktualności planów miejscowych na terenie gminy 

Raczki. 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upoważnienia Wójta Gminy Raczki do zawarcia 

porozumienia międzygminnego w sprawie przekazania zadań publicznych w zakresie oświaty  
i wychowania dla Miasta Suwałki. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raczki. 

14.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia dziennych stawek opłaty targowej, 
sposobu, poboru, określenia inkasentów oraz wynagrodzenia za inkaso. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia samorządowego zakładu budżetowego - 
Zakład Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w Raczkach z obowiązku wpłaty nadwyżki 
środków obrotowych do budżetu Gminy Raczki. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2025 r. 
17. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
18. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – poinformował, że protokół z VI Sesji Rady 
Gminy wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został 
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udostępniony na stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy są uwagi do 
protokołu z poprzedniej sesji tj. VII Sesji Rady Gminy Raczki. Radni nie zgłosili uwag do protokołu. 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie protokół z obrad VII sesji Rady Gminy Raczki.  
W wyniku głosowania jawnego protokół Nr VII/25 został przyjęty przez Radę Gminy 15głosami „za”. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 4. Przedstawienie projektu planowanej inwestycji Polskich Sieci Elektroenergetycznych 
realizowanych w ramach przedsięwzięcia pn.: „Połączenie międzysystemowe między Polską  
a Litwą (Harmony Link) wraz z przyłączeniem Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej”. 
 

Przedstawiciel Polskiej Sieci Elektroenergetycznej – podziękował za umożliwienie przedstawienia 
projektu planowanej inwestycji przez PSE podczas sesji Rady Gminy, tj. budowy połączenia 
międzysystemowego Polska-Litwa oraz wzmocnienia Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej. 
Wyjaśnił, że planowana jest na terenie gminy Raczki budowa linii najwyższych napięć 220 KV relacji 
EU-PiS, granica RP. Jest to inwestycja strategiczna, która ma wzmocnić zarówno region pod 
względem energetycznym, jak i ma także wzmocnić synchronizację Państw bałtyckich z Europą 
Zachodnią. Ma to związek z sytuacją, że kraje bałtyckie odłączyły się od połączenia  
z synchronicznego z systemem rosyjskim. Obecnie teraz jedynym połączeniem z Europą Zachodnią 
jest połączenie EŁK-ALYTUS, czyli linia napowietrzna 400KV, która została wybudowana w 2016 
roku. Wiadomo, że jedno połączenie jest to za mało, bo w przypadku awarii tego połączenia doszłoby 
do problemów energetycznych, zarówno w regionie, jak i w Państwach bałtyckich. Dlatego powstała 
koncepcja budowy tego drugiego połączenia. Niemniej jednak nie jest ono tylko spowodowane 
krajami bałtyckimi, jak również wzmocni to region Suwalszczyzny. Powstaną dwie nowe stacje 
elektroenergetyczne w ramach tej inwestycji w Gminie Kalinowo oraz w Gminie Suwałki. Natomiast 
w Gminie Raczki planowana jest budowa połączenia kablowego wzdłuż trasy S61. Jest to inwestycja 
kablowa, czyli będzie cała infrastruktura zakopana w ziemi. Mniej więcej na głębokości minimum 
metr trzydzieści. Wniósł, że w ramach spotkań konsultacyjnych przedstawić wstępną koncepcję 
projektu przebiegu, która była opracowywana przez kilka miesięcy, aby byłaby to optymalna trasa. W 
tej kwestii były prowadzone rozmowy z instytucjami publicznymi, z samorządami, z Lasami 
Państwowymi, z Generalną Dyrekcją Lasów Państwowych, tak, żeby wyznaczyć trasę linii. Obecnie 
w następnym etapie będą przeprowadzać rozmowy z właścicielami prywatnymi, ponieważ ważne jest, 
aby na etapie projektowym wykluczyć wszystko to, co uniemożliwiałoby budowę takiego połączenia. 
Zaprosił wszystkich zainteresowanych przebiegiem budowy linii trasy na spotkanie konsultacyjne  
w godzinach od 13.00 do godz. 17.00 w tym budynku, w sali na dole i także za tydzień 27.02.2025 r. 
Nasi projektanci przedstawią dokładny przebieg tej trasy linii, będzie omówiona specyfika oraz będzie 
można złożyć uwagi do tego projektu. Zgodnie z zakładanym harmonogramem inwestycji, to 
planowane jest pozyskanie decyzji lokalizacyjnej w 2027 r. a natomiast budowa prowadzona byłaby 
na przełomie 2027-2028. Sama inwestycja ma się zakończyć w 2030 roku. 
 

Pkt 5. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski 
Radnych. 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej. 
 

Pkt 6. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – poinformował, że w okresie miedzy sesjami przyjęto szereg 
stosownych zarządzeń, w tym z realizacji uchwał podjętych na poprzedniej sesji. Nadmienił, że 
ogłoszony i przeprowadzony został nabór na wolne stanowisko urzędnicze ds. drogownictwa. Mamy 
nową koleżankę od dróg. Wniósł o wyrozumiałość, bo koleżanka, jako, że też po raz pierwszy  
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w historii naszego Urzędu, będzie piastować to stanowisko. Uważa, że sobie poradzi. Omówił zakres 
realizowanych inwestycji, tj.: 
- rozbudowa drogi i budowa mostu w miejscowości Koniecbór, zostało odebrane 60% części 
inwestycji, tzn. zakończona została budowa mostu przez Szczeberkę w miejscowości Koniecbór. 
Pozostały prace związane z rozbudową drogi, które przy dobrych warunkach atmosferycznych mogą 
ruszyć dość szybko. 
- rozwój gospodarki wodno-ściekowej oraz rozbudowa infrastruktury odnawialnych źródeł energii, 
prace są podzielone na trzy części. Prace nad modernizacją stacji uzdatniania wody trwają 
intensywne. Wykonano już fundamenty pod nowe zbiorniki retencyjne, także termin zakończenia  
16 kwietnia br., nie jest zagrożony. W ramach kolejnej części prowadzone są prace nad modernizacją 
przepompowni ścieków przy ulicy Gospodarskiej. Budynek już został z zewnątrz odnowiony. Prace 
dobiegają ku końcowi. 
- rozbudowa i modernizacja oczyszczalni ścieków w miejscowości Dowspuda. Pracę trwają zgodnie  
z planem i na ten moment nie ma zagrożenia, co do terminu zakończenia inwestycji. 
- budowa, przebudowa dostępnego samorządowego parku w ramach likwidacji barier 
architektonicznych, czyli budowa fontanny W ostatnim czasie została usunięta stara fontanna. Prace 
nad komorą techniczną dobiegają ku końcowi. Termin zakończenia inwestycji nie jest zagrożony. 
- remont budynku Szkoły Podstawowej im. Jana Pawła II w Raczkach, zadanie obejmuje na dwie 
części. Obecnie prace są zawieszone ze względu na warunki atmosferyczne, tj. instalacja gazowa 
zostanie wykonana, aż się skończą warunki zimowe, bo teraz wraz z wykonawcą nie chcemy 
ryzykować, gdyż podczas montażu mogą wystąpić problemy z ogrzewaniem budynku. Podobnie w 
przypadku realizacji prac remontowych i montażowych na terenie Szkoły Podstawowej.  
- modernizacja infrastruktury wodociągowej, w hydroforni w Wierciochach zakończono montaż 
opomiarowania (wodomierzy zdalnych). Trwają prace modernizacyjne na SUW-ie. 
- Cyberbezpieczny samorząd - dostawa i wdrożenie infrastruktury sprzętowej i oprogramowania dla 
Gminy Raczki. Została podpisana umowa z wykonawcą. 
- modernizacja budynku zaplecza szatniowego przy stadionie sportowym w Raczkach. Trwa 
procedura przetargowa. Trwa analiza tych wszystkich złożonych ofert z założeniami. Najniższa oferta 
jest poniżej naszej wartości kosztorysowej, wartości szacunkowej, która wynosi w tym przypadku 
180.000,00 zł. Analizowana jest kwestia, czy się uda podpisać umowę z wykonawcą. 
- realizacja zadania w ramach Programu rozwoju instytucji opieki nad dziećmi w wieku do lat trzech 
„Aktywny Maluch”, czyli ogólnie na budowę żłobka. Udało się pozyskać środki na realizację 
niniejszego zadania, tj.: na budowę żłobka pozyskano 1.839.745,00 zł, na utworzenie 26 nowych 
miejsc opieki. Też zostały przyznane środki na samo utrzymanie, w okresie trzech lat w kwocie około 
700.000,00 zł. Obecnie trwają prace projektowe, ponieważ jest krótki czas na realizację, bo musi ona 
zakończyć się do czerwca przyszłego roku. 
Wójt złożył podziękowania dla Pana Posła Jacka Niedźwiedzkiego za zainteresowanie się tą naszą 
inwestycją i potrzebami. 
Nadmienił, że w zakresie stanowiska do spraw drogownictwa podpisano umowę z Wojewodą  
o dopłatę w formie dofinansowania na utrzymanie linii przewozów autobusowych. Tak, jak miało to 
miejsce w poprzednim roku i te połączenia nadal są utrzymane. 
Wniósł, że w zakresie stanowiska do spraw planowania przestrzennego i inwestycji wpłynęło 51 
wniosków do planu ogólnego, jak również mnóstwo wpłynęło wniosków, jeżeli chodzi o wydanie 
warunków zabudowy. Poprosił wnioskujących o cierpliwość, ponieważ już w lutym wpłynęło tyle 
wniosków, co w zeszłym roku przez cały rok. Niestety przez to się wydłuży ich rozpatrywanie. 
Wójt wspomniał, że do końca lutego 28 lutego jest czas na złożenie wniosków o zwrot podatku 
akcyzowego i zwrócił się do rolników, aby nie czekali z tym do końca miesiąca, bo później robi się 
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nerwowo, bo każdy chce złożyć a trzeba stać w kolejce. Wnioski mogą nie zostać w terminie przyjęte, 
złożone. 
Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym – stanowi załącznik nr 4 
do protokołu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Pkt 7. Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii za 2024 r. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – poinformował, że 
sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii za 2024 rok zostało dołączone do materiałów na 
sesję. Zadania określone są w poszczególnych ustawach, tudzież w ustawie o wychowaniu  
w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi oraz w ustawie o przeciwdziałaniu narkomanii. 
Realizacja programu odbywa się z wykorzystaniem środków pochodzących z opłat za zezwolenie na 
sprzedaż napojów alkoholowych na terenie gminy Raczki. W 2024 roku, 14 przedsiębiorców 
posiadało takowe zezwolenia, w tym 18 zezwoleń do 4,5% oraz na piwo 12 zezwoleń od 4,5% do 
18%, 13 zezwoleń powyżej 18% zawartości alkoholu. Z tych środków oraz z opłaty zezwoleń 
hurtowników z tzw. małpek uzyskano kwotę 132.770,97 zł, z tego wydatkowaną kwota 131.509,52 zł. 
Najwięcej środków zostało wykorzystanych na zadanie trzecie, tj. na powodzenie profilaktycznych 
działalności informacyjnych, edukacyjnych w zakresie rozwiązywania problemów alkoholowych  
i przeciwdziałania narkomanii. W szczególności dla dzieci i młodzieży, w tym prowadzenie 
pozalekcyjnych zajęć sportowych, a także na rzecz dożywiania dzieci uczestniczących  
w pozalekcyjnych programach opiekuńczo-wychowawczych i socjoterapeutycznych. Na ten cel 
wydatkowano kwotę 95.281,00 zł. Pozostałe środki 3.000,00 zł finansowanie dla osób 
współuzależnionych, materiały profilaktyczne 11.600,00 zł. Koszt utrzymania Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, w tym wynagrodzenia i koszty przymusowego leczenia 
odwykowego wyniosły 22.753,91 zł. 
Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii za 2024 r.– stanowi 
załącznik nr 5 do protokołu. 
 

Pkt 8. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu 
terytorialnego za 2024 r. 
Sekretarz Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że organ prowadzący nie dokonał 
wypłaty wynagrodzenia w związku z nieosiągnięciem średniego wynagrodzenia przez nauczycieli na 
każdym stopniu awansu zawodowego, czyli nauczycieli początkujących, nauczycieli mianowanych  
i nauczycieli dyplomowanych. 
Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 
awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego za 
2024 r.– stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 

Pkt 9. Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Raczkach za 2024 r. 
 

Pracownik GBP w Raczkach Pani Agnieszka Piłat – poinformowała, że sprawozdanie zostało 
przedłożone i omówione na komisjach. Stwierdziła, że czytelnictwo w bibliotece sukcesywnie 
wzrasta, rozwija się. W porównaniu do roku ubiegłego odnotowany został znaczący wzrost, zarówno 
w ilości wypożyczanych książek, czasopism, co i w ilości zarejestrowanych czytelników. Niniejszy 
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wynik jest bardzo zadowalający. Wniosła, że jedyną bolączką jest ciasne pomieszczenie naszej 
biblioteki. Brakuje już miejsca na układanie kolejnych książek, kolejnych zakupów, a także 
pogarszają się warunki pracy. Wyraziła nadzieję, że w najbliższej przyszłości coś się w tej kwestii 
zmieni. 
Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Raczkach za 2024 r.– stanowi 
załącznik nr 7 do protokołu. 
 

Pkt 10. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach za 2024 r. 
 

Dyrektor GOK w Raczkach Pani Agnieszka Domalewska – poinformowała, że sprawozdanie zostało 
złożone do Rady Gminy, które również było szczegółowo omówione na komisjach. Stwierdziła, że 
rok sprawozdawczy był bardzo pracowity w Gminnym Ośrodku Kultury. Zostało zrealizowanych 17 
dużych wydarzeń artystycznych, które zarówno wpisywały się w gminny budżet, bądź w bieżącą 
działalność Ośrodka, co wynikało z przyjętego programu działalności Ośrodka na lata 2024-2031. 
Poza tym prowadzona była działalność wydawnicza, tj. wydaliśmy album o Józefie Nalbachu. 
Prowadzone są prace nad przewodnikiem turystycznym, który niedługo na wiosnę tego roku pojawi 
się i na pewno będzie dużym wsparciem dla lokalnych przedsiębiorców. Podziękowała wszystkim 
tym, którzy się włączyli w jego powstanie. Zostało rozwinięte i prowadzone jest biuro wolontariatu 
działające przy Gminnym Ośrodku Kultury, co pozwoliło i było również bardzo ważne, bo ponad 450 
godzin łącznie wolontariusze na rzecz GOK-u, bądź na rzecz imprez współorganizowanych przez 
GOK wykonali. To jest naprawdę bardzo duży wynik. Wniosła, że zostało złożonych 6 projektów, w 
tym jeden bardzo duży inwestycyjny do Interregu Litwa-Polska, który najprawdopodobniej jeszcze w 
tym miesiącu zostanie rozstrzygnięty. W ramach jego możliwe będzie przeniesienie gminnej 
biblioteki do nowej siedziby. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – w potwierdził fakt złożenia wniosku do Interregu, który pozwoli 
usprawnić działalność obu placówek kulturalnych GOK i Biblioteki. Jednakże prace projektowe już  
w najbliższym czasie rozpoczniemy tak, czy inaczej. Obecnie należy i tak uporządkować stan 
instalacji w samym budynku, dlatego ten remont też jest potrzebny i nie ukrywając każde środki 
dodatkowe się przydadzą. Możliwe, że wtedy będziemy szukać rozwiązań, co do ewentualnej zmiany 
siedzib. 
 

Radny Pan Stanisław Ostrowski - W imieniu Klubu Seniora pragnę powiedzieć, że współpraca  
z Gminnym Ośrodkiem Kultury i z Dyrektor Panią Agnieszką Domalewską układa się bardzo dobrze, 
zarówno w zakresie wydarzeń muzycznych, jak i artystycznych, spotkań okolicznościowych oraz 
działań w zakresie bezpieczeństwa i przeciwdziałania cyberprzestępczości. Należy też wspomnieć  
o działalności w ramach Raczkowskiej Biblioteki Wspomnień. Obustronna działalność została 
zamieszczona w senioralnej gazetce "Raczek" za 2024 rok. Trzeba też zauważyć, że obszerna 
działalność Gminnego Ośrodka Kultury została ujęta w sprawozdaniu z realizacji zadań 
merytorycznych za ubiegły rok. Dodał jeszcze, że podobnie układa się dobrze współpraca  
z Raczkowską Akcją Katolicką. 
Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach za 2024 r.– stanowi 
załącznik nr 8 i 8a do protokołu. 
 

Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie aktualności planów miejscowych na terenie 
gminy Raczki. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Romuald Kwiatkowski – odczytał treść projektu uchwały: „Na 
podstawie art. 32 ust. 2 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowania 
przestrzennym, Rada Gminy Raczki uchwala, co następuje: 
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§1.Przyjmuje się wyniki analizy zmian w zagospodarowaniu przestrzennym gminy Raczki w okresie 
od 2015 roku do 2023. 
§2. Zachodzi potrzeba aktualizacji następujących planów zagospodarowania przestrzennego. 
1) miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego części wsi Raczki; 
2) miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego części wsi Rudniki, Sidory, Bolesty, 
Wierciochy, Ludwinowo, Małe Raczki; 
3) miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego części obszaru gminy Raczki obejmującego 
tereny położone w obrębach Raczki i Dowspuda.”. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wyjaśnił, że taka analiza zmian w zagospodarowaniu wynika  
z ustawy o planowaniu i jest niezgodna, to wynika z przepisów. Potrzeba aktualizacji obowiązujących 
planów, dotyczy planów najstarszych, czyli pierwszy plan miejscowego zagospodarowania 
przestrzennego części wsi Raczki obejmujący obszar tego osiedla przy Szkole Podstawowej, który 
został przyjęty w 2001 r. Od tamtego okresu mnóstwo się przepisów zmieniło, jak również powstało 
nowe osiedle, dlatego w wyniku tej analizy zachodzi potrzeba aktualizacji. Gmina na podjęcie 
nowego planu nie ma żadnego narzuconego terminu, dlatego czas na jego realizację jeszcze trochę 
potrwa. Kolejny drugi plan jest obszerny, gdyż obejmuje obszar w kilku częściach naszej gminy, czyli 
części wsi Rudniki, Sidory, Bolesty, Wierciochy, Ludwinowo, Małe Raczki. No i trzecim, to jest 
Raczki- Dowspuda. Nadmienił, że dwa te plany opracowało to samo biuro projektowe. Zgodnie z 
przedstawioną analizą do pierwszego planu zachodzi potrzeba aktualizacji ze względu na niezgodność 
z wymaganiami ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym oraz rozporządzenia 
Ministra Rozwoju Technologii w sprawie wymaganego zakresu, który ten plan by obejmował. Ze 
względu na to, że ten rok jest poświęcony przede wszystkim opracowaniu planu ogólnego, który jest 
narzucony każdemu samorządowi i który musimy to uchwalić do końca tego roku, żeby w ogóle móc  
w przyszłym roku wydawać decyzję o warunkach zabudowy. 
Według sugestii urbanistki należałoby zaktualizować te takie najbardziej newralgiczne części, ale tak 
naprawdę to taka sama procedura, co uchwalenie planu na nowo. Analiza obejmowała lata w okresie 
2015 - 2023.W tym czasie wydano łącznie 386 decyzji o warunkach zabudowy, w tym 61 o lokalizacji 
inwestycji celu publicznego. Stwierdził, że 22% decyzji o warunkach zabudowy dotyczyło zabudowy 
mieszkaniowej jednorodzinnej, więc można wnioskować, że jednak nasza Gmina ma jakąś 
atrakcyjność. Wniósł nadzieję, że po uchwaleniu planu ogólnego nie nastąpi jakieś drastyczne 
zmniejszenie, wydawanie decyzji o warunkach zabudowy. Generalnie aktualizacja planów wynika 
potrzeby ich dostosowania do obowiązujących przepisów o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak 
– poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VIII/44/25 w sprawie aktualności planów 
miejscowych na terenie gminy Raczki – stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
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Pkt 12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upoważnienia Wójta Gminy Raczki do 
zawarcia porozumienia międzygminnego w sprawie przekazania zadań publicznych w zakresie 
oświaty i wychowania dla Miasta Suwałki. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wyjaśnił, że Prezydent Miasta zwrócił się do Gminy, jak, co roku  
o podpisanie porozumienia międzygminnego, w sprawie przekazania tych środków na realizację 
zadań oświatowych, tj. pokrycia kosztów związanych z przebywaniem naszych mieszkańców  
w zajęciach świetlicowych. W tym roku podjął decyzję, żeby taki projekt uchwały dla Rady 
przedstawić. Koszt roczny od stycznia do końca roku 2025 wyniesie 6.526,00 zł. Generalnie liczy na 
owocną współpracę, również w innym zakresie z Miastem. Zawarcie takowego porozumienia jest 
jednoroczne, a jeżeli będą te koszty rosły, to w przyszłym roku nie będzie podjęta o dalszej w tym 
zakresie współpracy. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak 
– poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VIII/45/25 w sprawie upoważnienia Wójta 
Gminy Raczki do zawarcia porozumienia międzygminnego w sprawie przekazania zadań 
publicznych w zakresie oświaty i wychowania dla Miasta Suwałki – stanowi załącznik nr 10 do 
protokołu. 
 

Pkt 13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami 
bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raczki. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że 
konieczność przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Raczki wynika z ustawy o ochronie zwierząt. Proponowany koszt realizacji 
programu na chwilę obecną zaplanowany jest w kwocie 127.500,00 zł, z czego: 110.000,00 zł na 
zapewnienie bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku dla zwierząt, 5.000,00 zł na sprawowanie 
opieki nad kotami wolno żyjącymi, w tych ich dokarmianie, odławianie bezdomnych zwierząt 
1.000,00 zł, kastracja i sterylizacja zwierząt przebywających w schronisku 4.000,00 zł, kastracja  
i sterylizacja zwierząt właścicieli 4.000,00 zł, poszukiwanie nowych właścicieli dla bezdomnych 
zwierząt 1.000,00 zł, usypianie ślepych miotów 500,00 zł, na zabezpieczenie gospodarstwa zwierząt 
gospodarskich 1.000,00 zł, i zabezpieczenie całodobowej opieki weterynaryjnej w przypadku zdarzeń 
drogowych z udziałem zwierząt, także 1.000,00 zł. Na szczególną uwagę zasługuje kwota 110.000,00 
zł, która była zaplanowana na 15 zwierząt przebywających w schronisku 2025 r.. Obecnie po 
odłowieniu w zeszłym tygodniu 2 zwierząt już wtedy została już osiągnięta ta wartość. Już w tej 
chwili sa obawy czy planowana na ten cel kwota wystarczy. Przyłączył się do apelu Pana 
Przewodniczącego i Pana Wójta Gminy Raczki o to, abyśmy więcej dołożyli starań do profilaktyki, 
żeby zapobiegać bezdomności zwierząt. Wnoszę o to, żeby każdy właściciel, każdy opiekun swoich 
własnych zwierząt zadbał o swoje zwierzęta, o ile nie są to zwierzęta hodowlane, psy i koty. 
Zachęcamy wszystkich mieszkańców do korzystania z programu sterylizacji i kastracji zwierząt,  
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w ramach tego każdy mieszkaniec ma warunki na przeprowadzenie takiego zabiegu. Jeśli o to nie 
zadbamy to w sytuacji, gdy pojawia się bezdomny pies, czy bezdomna suka na terenie naszej gminy  
i jeżeli nie zadbamy o to, aby zwierzęta, nasze zwierzęta nie przemieszczały się poza naszą posesją, to 
z jednego bezdomnego zwierzęcia nagle możemy mieć 5 lub 6. Koszt jednego zwierzęcia, tj. jeden 
pies czy suka utrzymany w schronisku dla zwierząt, to jest koszt roczny blisko 10.000,00 zł. Dwa 
zwierzęta 20.000,00 zł, czyli koszt projektu drogi. Pięć zwierząt 50.000,00 zł koszt żwirowania dróg 
w dwóch miejscowościach, co najmniej. Generalnie, jeżeli nie dołożymy starań do profilaktyki 
zwalczania tego uciążliwego problemu, to może być sytuacja, że ta kwota 150.000,00 zł będzie 
musiała zostać zwiększona, a co za tym idzie najprawdopodobniej z czegoś innego będzie musiała 
zostać zabrana. Zaapelował do wszystkich o to, aby zadbać o swoje zwierzęta. Pilnować, żeby nasze 
zwierzęta przemieszczały się tylko w naszych gospodarstwach, żeby samodzielnie nie przemieszczały 
się poza nim. Jeszcze raz apeluję o to, aby korzystać z programu kastracji i sterylizacji zwierząt. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – Zachęca mieszkańców także do przyjmowania ze schroniska. Jeżeli 
jest potrzeba, żeby ten pies pojawił się w naszym gospodarstwie domowym, to rozważyć możliwość 
przyjęcia zwierzaka ze schroniska. Na pewno te psiaki będą wdzięczne za to, że je przygarniemy. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – poprosił Kierownika Referatu, aby przedstawił, jaka 
jest procedura zgłaszania zwierząt do sterylizacji. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że w tej 
chwili już jest zawarta umowę z weterynarzem z miejscowości Raczki, więc jest to także takie 
dodatkowe ułatwienie dla mieszkańców, bo poprzednio trzeba było jechać do Suwałk, co stanowiło 
dla niektórych trudność. Właściciel zwierzaka musi przyjść do Urzędu Gminy Raczki i złożyć 
wniosek na kastrację, czy sterylizację, wtedy otrzymuje takie specjalne skierowanie i udaje się do 
weterynarza, aby tam ustalić termin wykonania zabiegu. Tak wygląda cała procedura. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak 
– poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VIII/46/25 w sprawie uchwały w sprawie 
przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Raczki – stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 

Pkt 14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia dziennych stawek opłaty targowej, 
sposobu, poboru, określenia inkasentów oraz wynagrodzenia za inkaso. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że 
podjęcie takiej uchwały uwarunkowane jest tym, iż dokonana została zmiana pracownika w Urzędzie 
Gminy Raczki, który był wyznaczony, jako inkasent opłaty targowej. W związku z tym była 
konieczność aktualizacji także tej uchwały oraz naniesienie drobnych kosmetycznych uwag, które 
wniosła Regionalna Izba Obrachunkowa po podjęciu poprzedniej uchwały. Te uwagi zostały 
uwzględnione. Odnośnie stawek, to proponuje się pozostawienie ich na tym samym poziomie. 
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Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak 
– poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VIII/47/25 w sprawie określenia dziennych 
stawek opłaty targowej, sposobu, poboru, określenia inkasentów oraz wynagrodzenia za inkaso 
– stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
 

Pkt 15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwolnienia samorządowego zakładu 
budżetowego - Zakład Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w Raczkach z obowiązku 
wpłaty nadwyżki środków obrotowych do budżetu Gminy Raczki. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że na podstawie wniosku złożonego do 
Wójta przez Kierownika Zakładu Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w Raczkach  
o przedstawienie Radzie Gminy projektu uchwały o zwolnienie z konieczności wpłaty nadwyżki, 
która wynika z przepisów ustawy o finansach publicznych w kwocie na poziomie około 32.000,00 zł. 
Wspomniane środki mają wspomóc Zakład Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w realizacji 
statutowych zadań związanych z dostawą wody i odprowadzaniem ścieków. Obecnie Zakład stoi 
przed potrzebą wymiany środka transportu, który już jest dosyć zużyty i między innymi te środki 
pozwolą na realizację tego celu. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – nadmienił, że w dniu 28 lutego zostanie przeprowadzona licytacja 
starego ciągnika Zetora użytkowanego przez Zakład. Zaprosił zainteresowanych do udziału w 
licytacji. Nadmienił, że do licytacji również wystawiony jest samochód strażacki. Pozyskane z tego 
środki na pewno pomogą w doposażeniu Zakładu, wymianę tego obecnego żółtego na nowy środek 
transportu. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak 
– poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VIII/48/25 w sprawie zwolnienia 
samorządowego zakładu budżetowego - Zakład Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej 
w Raczkach z obowiązku wpłaty nadwyżki środków obrotowych do budżetu Gminy Raczki – 
stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 

Pkt 16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2025 r. 
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Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła proponowane zmiany w budżecie, tj. 
zmniejszenie budżetu na rok bieżący po stronie dochodów, które wynika m.in. ze zmniejszenia planu 
dotacji, jaka planowana była w ramach dofinansowania przebudowy drogi w miejscowości Wronowo. 
Niestety wniosek nie przeszedł pozytywnie i nie dostaniemy środków z Rządowego Funduszu 
Rozwoju Dróg na to zadanie, więc zmniejsza się po stronie dochodów i wydatków właśnie te środki 
na ten cel. W związku ze zmianą klasyfikacji budżetowej, która weszła w życie w tym roku, do końca 
marca należy dokonać przekwalifikowania dochodów z subwencji ogólnej z budżetu państwa oraz 
środków na uzupełnienie dochodów gminy, dlatego w projekcie uchwały zostało to zrobione. 
Dodatkowo zostają wprowadzone środki z dofinansowania unijnego na taki grant, który realizuje 
Szkoła Podstawowa: "Edukacja na cyfrowo". Środki te zostaną przeznaczone na zakup środków 
dydaktycznych do Szkoły oraz wprowadza się środki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska na dofinansowanie realizacji programu "Czyste powietrze". Natomiast, jeśli chodzi  
o wydatki, w związku z podjętą uchwałą o zawarciu porozumienia z Miastem Suwałki, przeznacza się 
kwotę 6.526,00 zł na dotację dla Miasta Suwałki na prowadzenie właśnie zadań oświatowych przez 
Miasto dla dzieci i młodzieży z terenu naszej gminy. Zwiększa się plan wydatków na budowę żłobka 
po uzyskaniu dofinansowania, prace w tym zakresie będą kontynuowane. Uzyskane środki  
z dofinansowania unijnego oraz z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska zostaną 
przeznaczone na wydatki oraz wprowadzono plan wydatków na zakup tablic informacyjnych 
18.000,00 zł oraz środki na zakup inwestycyjny dotyczący zakupu zamiatarki do utrzymania ulic  
i dróg na terenie naszej gminy. Po dokonanych zmianach, budżet po stronie dochodów zamyka się 
kwotą 46.654.802,75 zł. Po stronie wydatków to 47.302.747,75 zł. Deficyt nie zostaje zmieniony i jest 
na tym samym poziomie, jak był w uchwale budżetowej 647.944,00 zł i zostanie on pokryty wolnymi 
środkami, które pozostają na rachunku budżetu z rozliczenia lat ubiegłych. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wniósł w uzupełnieniu do informacji przekazanej przez Panią 
Skarbnik, że złożony wniosek tutaj na drogę we Wronowie przepadł, przynajmniej na ten czas. 
Wprowadzony do wydatków w ramach zadań majątkowych zakup zamiatarki spowodowany jest 
potrzebą uniezależnienia się od zewnętrznych wykonawców. Pozwoli to na większą swobodę przy 
utrzymaniu tej czystości ulic i dróg. Planowany jest zakup zamiatarki ze zraszaniem, zbierającą ten 
piasek i nieczystości. Realizacja zakupu ma nastąpić tuż po okresie zimowym, żeby już można było 
własnym sprzętem tutaj dbać o porządek na ulicach i na terenie Gminy. Zwrócił uwagę na istniejący 
duży problem sprzętowy odnośnie dowożenia dzieci. Stoją przed podjęciem decyzji o zakupie 
autobusu, bądź większego busa, aby bez problemu realizować dowożenie, ponieważ obecnie 
zastępcze rozwiązanie się nie sprawdziło, gdyż ten bus 20-osobowy jest za mały na trasie 
poprzedniego pomarańczowego autobusu, który niestety nie miał szans na przejście już badań 
technicznych.  
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Ewa Bujno – poinformowała, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Jarosław Szyłak 
– poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski poddał pod głosowanie projekt uchwały. Za przyjęciem 
uchwały głosowało 15 radnych, przeciw – 0, wstrzymało się – 0. 
Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
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Rada Gminy jednogłośnie podjęła UCHWAŁĘ Nr VIII/49/25 w sprawie zmian w budżecie Gminy 
Raczki na 2025 r. – stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
 

Pkt 17. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych, oświadczenia. 
 

Radna/Sołtys Pani Ewa Więcko – poruszyła sprawę nielegalnego wywozu śmieci na nieaktywną, tzw. 
znajdującą się w Kuriankach Pierwszych. Przywożą śmiecie z miejscowości z Gminy Nowinka, jak 
też z miejscowości od strony Sucha Wieś, Jaśki. Często Pani Monika już parę razy interweniowała 
tam i zawróciła takie osoby, albo kazała posprzątać im to, co zostało wysypane, ale generalnie tam coś 
trzeba zrobić, żeby zapobiec wysypywania tych śmieci. Może należałoby tam ogrodzić to jakoś, czy 
nie wiem kamerę zamontować. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – stwierdził, że na głupotę ludzką to nic nie pomoże, ale jeżeli 
wiemy, że to są osoby z Gminy Nowinka, to należy zrobić im zdjęcia i przesłać do Gminy. Taka 
osoba zostanie zgłoszona na Policję i będzie wszczęte postępowanie. Planowany jest zakup 
fotopułapek i umieszczeniu ich w miejscach, gdzie nagminnie pojawiają się nielegalne wysypiska 
śmieci. Pozwoli to poniekąd zapobiegać ich powstawaniu. Postawienie ogrodzenia tego terenu, to 
jednak jest duży wydatek, a takich terenów, to może być każdy inny teren na obszarze naszej gminy, 
nie da się. Już niejednokrotnie odpady z tejże żwirowni były uprzątane. Wniósł prośbę do 
mieszkańców, żeby robili zdjęcia z tego procederu i przesyłali do Urzędu. Będziemy odstraszać takie 
osoby, które niestety często zamiast do PSZOK-u, to niedaleko podrzucają śmieci w takie nieaktywne 
miejsca, a co gorsza, jak jeden to zrobi, to się nagle wszyscy też wyrzucają. Skonsultujemy się  
z leśnikami, jaki to typ wybrać takiej fotopułapki i korzystając z takich rozwiązań będziemy tak 
próbować temu zapobiec procederowi. 
 

- Radna/Sołtys Pani Ewa Więcko – wniosła, że niejednokrotnie Pani Monika za takie upominanie 
kogoś narażona była na niebezpieczeństwo, bo nie wie się, z kim ma się do czynienia. Zamontowanie 
takiej fotopułapki, zapewniło bezpieczeństwo dla tych osób, co mieszkają w pobliżu. 
Zgłosiła potrzebę poprawy poboczy przy drogach w miejscowościach Kurianki Pierwsze, Kurianki 
Drugie i Koniecbór oraz zgłosić do Powiatu, ponieważ trudno jest do nich się dodzwonić.  
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – stwierdził, że w sprawach dotyczących Powiatu należy zwracać się 
do Powiatu. Wniósł, że wyszedł z inicjatywą współpracy w tym roku w zakresie żwirowania przede 
wszystkim tych dróg powiatowych, które są nam potrzebne do dowożenia uczniów. W kwestii 
poprawy poboczy to mamy wystarczająco swoich, które należy poprawić. Zgłoszony monit odnośnie 
poprawy poboczy dróg powiatowych przekażemy zarządcy drogi. Zwrócił się z apelem do 
mieszkańców o nieniszczenie dróg szutrowych, g budżet nie jest z gumy a na poprawę ich wydawane 
są duże środki. Zastrzegł, że nie chce takich sytuacji, że mieszkaniec za niszczenie dróg zostanie 
ukarany. Jednakże w skrajnych przypadkach na pewno będą prowadzone z tego tytułu postępowania, 
żeby jednak obciążyć kosztami naprawy osoby, które to zniszczą. Zawsze lepiej apelować, niż karać. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł zapytanie ile w gospodarce odpadami kosztuje zakup 
worków, tj. ile na worki jest w tej naszej całej opłacie? 
 

Zastępca Wójta Gminy Raczki Andrzej Wojnowski – stwierdził, że nie ma pojęcia i musiałby 
dowiedzieć się od wykonawcy usługi. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że 
przyjęta opłata jest ryczałtowa, więc nikt nam nie powie, ile kosztują worki. W ramach tej opłaty 
ryczałtowej MPO ma obowiązek dostarczenia worków w takiej samej ilości, w jakiej odbierają, czyli 
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jeżeli odbierają od mieszkańca 5 żółtych worków, to mają obowiązek zostawić w zamian 5 żółtych. 
Nie jest to możliwe do ustalenia, bo każda przedstawiona kwota, jest przez nas mierzalna. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – kolejny raz poruszył sprawę rzeki Głęboka, ponieważ co roku 
lustruje ją tak przynajmniej raz dokładnie na odcinku Małych Raczek. Niedługo to trzeba będzie 
pewnie występować o wycinanie drzew z koryta rzeki, które tam rosną i trawa zalega i wszystko. 
Obecnie, gdy jest sucho nie ma tego problemu, ale w każdym momencie stanowić to może problem. 
Wniósł problem dotyczący dojazdu do tych sklepów, a mianowicie Biedronki i nowo budowanego 
Dino, gdyż jazda tam wieczorem jest niebezpieczna i łatwo o tragedię, jeżeli mieszkańcy się poruszają 
skrajem jezdni, poboczem, gdy jest ciemno słabo ich widać. Dobrze byłoby teraz jak ta budowa się 
rozpoczęła porozumieć się jakoś z Województwem, żeby to jakoś usprawnić. 
Wniósł zapytanie, czy hydrofornie są zabezpieczone przez ingerencją innych ludzi, tzn. żeby ta woda 
nie została w jakiś sposób skażona? 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – Wyjaśnił, że również poruszał ten temat z Panem 
Wójtem i otrzymałem zapewnienia, że wszystko jest zabezpieczone bardzo dobrze. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł zapytanie, w związku z przekonaniem, że obrony cywilnej 
nie ma na terenie Gminy, czy np. jeżeli coś by wybuchło, stało się jakieś nieszczęście, to czy jest jakaś 
procedura powiadamiania mieszkańców, gdzie mają i co mają zrobić, gdzie się udać, czy coś innego? 
W takich czasach żyjemy i czy to jest w jakiś sposób koordynowane, czy nie? 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że tak, 
jak w każdej gminie funkcjonuje plan zarządzania kryzysowego. W każdej gminie funkcjonuje plan 
obrony cywilnej. W każdej gminie funkcjonuje program funkcjonowanie gminy w przypadkach 
zagrożenia wojennego. Gmina Raczki ma te plany przygotowane, zatwierdzone i są opiniowane, więc 
takie plany są, ale czy one się sprawdzą? No miejmy nadzieję, że nie będziemy musieli tego 
sprawdzać, jak również mamy system powiadamiania. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – stwierdził, że mieszkańcy nie wiedzą, co mają robić? 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że to 
właśnie ogólnie powinno tak być, że na chwilę obecną nie powinni wiedzieć, bo jeżeli byśmy 
wszystkim powiedzieli, co ewentualnie będziemy robić w przypadku kryzysu, to może dojść do 
sytuacji takiej, że sparaliżują nasze działanie. Dlatego funkcjonuje także system wykrywania  
i alarmowania. Funkcjonuje system wczesnego ostrzegania i w ramach tych procedur mieszkańcy 
będą odpowiednio informowani. Natomiast poinformowanie wcześniej mieszkańców o tym, co mają 
w razie, czego zrobić to ja, jako mieszkaniec bym to odebrał, o w Urzędzie Gminy już coś widzą i ja 
zaczynam się szykować. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – stwierdził, że będąc w wojsku mieliśmy powiedziane, co w danej 
sytuacji mamy robić. 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – wyjaśnił, że jeżeli 
pozyskamy jakąkolwiek informację o tym, że coś się może dziać, to są procedury takie, że 
powinniśmy mieszkańców dużo szybciej poinformować o tym, że coś się będzie działo i wtedy 
mieszkańcy wiedzą, co mają zrobić. To, w jaki sposób będziemy powiadamiać mieszkańców nie 
możemy ujawniać, ponieważ to już akurat jest tajemnica służbowa. Generalnie, jeżeli dostanie od nas 
powiadomienie, to będzie w taki sposób zrobione, że będzie miał pewność, że to Gmina powiadamia  
i będzie miał pewność, co do tego, co ma zrobić. W taki sposób to się odbywa. 
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Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł, że rozmawiając z mieszkańcami i pyta, co wiedzą na temat 
na przykład jakiegoś zagrożenia. Zagrożenia są różne, no i większość nie wie, co ma zrobić, z czego 
robić, i jak. Sam osobiście trochę się zabezpiecza, nie będzie mówił, w jaki sposób, ale są ludzie, co w 
ogóle nie wiedzą. Do tej pory nie wiadomo gdzie są miejsca schronowe i ile mamy w gminie? 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – wyjaśnił, że weszła ustawa o ochronie ludności a obecnie czeka na 
przepisy wykonawcze z tym związane, aby móc ustalić stosowne zakresy obowiązków, jakie należy 
spełnić. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski – przytoczył 
przykład jak ludzie reagują w przypadku podania dezinformacji, tj. swego czasu poinformowano, że 
za chwilę nie będzie paliwa na stacjach CPN-u. Wiemy, co się wtedy stało. Wszyscy ruszyli 
zatankować do pełna wszystko, co mają i w co tylko można wlać paliwo. A w czasie pandemii, jak 
poszło info, że nie będzie za chwilę cukru i makaronu w Biedronkach. To w sklepach faktycznie nie 
było ani grama makaronu, ani grama cukru, bo wszyscy powykupywali zapasy na 5-6 lat, które 
najprawdopodobniej się zmarnowały. Tak działa, jeżeli za dużo próbuje się wcześniej mieszkańców 
ostrzec przed tym, co nie nadchodzi. Po to jest system wykrywania i alarmowanie wczesnego 
ostrzegania, żeby powiadomić w sytuacjach, w których naprawdę mieszkaniec powinien podjąć jakieś 
działania. Jeżeli na chwilę obecną nie ma potrzeby podjęcia takich działań, to informowanie go o tym, 
że takie działanie będzie trzeba podjąć, jeżeli coś się stanie, no to w przypadku dezinformacji, kiedy 
się pojawi informacja fałszywa, że coś się stało, to ten mieszkaniec, co zrobi? Nie będzie czekał aż 
powiadomi go mieszkaniec gminy, pracownik gminy, tylko już wcześniej wiedział. Aha, skoro jest 
jakaś gdzieś wojna, no to ja muszę iść wykupić cały makaron, bo tak powiedzieli, że muszę mieć 
zapasy żywności.  
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – stwierdził, że inne kraje są lepiej przygotowane, tj. ich mieszkańcy 
w kwestii informacji, co ludność ma robić w razie jakichś zagrożeń. 
 

Wójt Gminy Raczki Piotr Gajda – stwierdził, że w tej kwestii można godzinami dyskutować o tym, 
czy dostaniemy sygnał alarmowy, czy po prostu gdzieś zaczynają strzelać. Jeden będzie robił selfie,  
a drugi rzeczywiście ukryje się, żeby zadbać o swoje bezpieczeństwo i najbliższych. 
Odpowiedział, że w kwestii rzeki Głęboka były w zeszłym roku wystosowane pisma do Wód Polskich 
i na pewno będziemy dalej je ponawiać.  
Wniósł, że odnośnie poruszonej sprawy wjazdów do sklepów istniejącego i nowobudowanego, to 
będzie chodnik i poczynione zostały uzgodnienia. Zapewne w najbliższym czasie będzie złożony 
wniosek o wydanie decyzji celu publicznego na budowę chodnika od ulicy Gospodarskiej do właśnie 
tej inwestycji a czy później będzie przejście na drugą stronę, to nie wie. Uważa, że tą sprawą powinien 
zainteresować się ten drugi sklep, czyli Biedronka. W tej sytuacji zapewnienie bezpiecznego 
korzystania ze sklepów zostało jakby przerzucone na jednego inwestora, gdzie drugiemu puszczono 
to, no i nie do końca otrzymał informację z Zarządu Dróg Wojewódzkich. Prawdopodobnie też 
inaczej wyglądał wniosek po to tylko, żeby dostać zjazd na działkę, a nie, jako zjazd do sklepu, więc 
to też stąd zapewne on wygląda, jak wygląda. Jednakże podjęte zostaną działania, aby ten problem 
został rozwiązany. 
Wniósł, że hydrofornie są zabezpieczone i cały czas prowadzony jest monitoring tego, aby 
wyeliminować ryzyko jakichkolwiek ingerencji z zewnątrz. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – ponownie przypomina o składaniu tych wniosków 
paliwowych i o tych informacjach o ilości zwierząt z Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 
Rolnictwa, aby nie zwlekać z tym na ostatni moment. 
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Pkt 18. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Romuald Kwiatkowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego 
wglądu na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w 
Biuletynie Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Radnym, Sołtysom, gościom i pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady 
Gminy. 
 

„Zamykam VIII Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
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